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V tomto čísle naleznete 

Milé čtenářky a čtenáři, 

digitální a zelená tranzice jsou 
v současné době témata, která do 
značné míry rámují evropskou politiku, 
a jsou to také oblasti, které patří mezi 
priority aktuálního francouzského před-
sednictví v Radě EU. Digitalizaci se 
také proto věnoval minulý pátek první 
letošní kulatý stůl Národního konventu  
o EU. Jeho tématem byly Digitální tech-
nologie a umělá inteligence v kontextu 
dvojí tranzice. O tom, jak probíhal, si 
můžete přečíst v naší reportáži.  

Digitální agendě se v tomto newsletteru 
věnujeme ještě v dalším článku. Ten 
shrnuje v minulém týdnu vydané sdělení 
Komise o Evropském prohlášení o digi-
tálních právech a zásadách pro digi-
tální dekádu.  

A co nás čeká tento týden? Na úrovni 
Rady EU budou jednání plně v režii 

francouzského předsednictví. Konají se 
totiž pouze neformální zasedání ministrů. 
Hned na začátku týdne, v pondělí  
a v úterý, se v severofrancouzském Lens 
setkali ministři odpovědní za průmysl  
a vnitřní trh, aby diskutovali o strategic-
ké autonomii a dekarbonizaci evropské-
ho průmyslu.  

Ve čtvrtek a v pátek se pak v Lille usku-
teční neformální setkání ministrů vnitra a 
spravedlnosti. Na programu mají témata 
jako je krizový management, radikaliza-
ce, migrace a správa vnějších hranic ne-
bo boj proti nenávistnému online obsahu.  

Také v příštích dvou týdnech se můžeme 
těšit na neformální ministerská setkání, 
první formální zasedání Rady proběhne 
v Bruselu až po plánovaném summitu EU 
– Africká unie.  

Poslanci Evropského parlamentu se tento 
týden věnují práci ve výborech. Hospo-
dářský a měnový výbor bude ve středu 
diskutovat o aktuálním stavu a vývoji 
eurozóny nebo reformě měnové a fiskál-
ní politiky s předsedou Euroskupiny 
Pascalem Donohoem. Zvláštní výbor pro 
zahraniční vměšování do všech demokra-
tických procesů v Evropské unii, včetně 
dezinformací, pořádá v úterý slyšení 
s novinářkou a laureátkou Nobelovy 
ceny míru Mariou Ressaovou o boji 
s dezinformacemi a ochraně svobody 
projevu na online platformách. Rovněž 
v úterý se pak koná konference na vyso-
ké úrovni o situaci žen v Afghánistánu. 
Účastní se jí vedle poslanců Evropského 
parlamentu, zástupců Komise a OSN 
finalistky Sacharovovy ceny za rok 
2021. Evropský parlament v tomto týdnu 
také vyslal delegaci na Ukrajinu, kde 
poslanci od neděle do úterý sbírají aktu-
ální informace o současné krizi.  

Úvodník 

Kulatý stůl Národního konventu o EU 

V pátek 28. ledna se online uskuteč-
nil další kulatý stůl Národního kon-
ventu, tentokrát na téma „Digitální 
technologie a umělá inteligence 
v kontextu dvojí tranzice“. Diskuze 
se zúčastnili zástupci státní správy, 
obou komor Parlamentu, hospodář-
ské, akademické a sociální sféry, 
společně s odborovými svazy a zá-
stupci evropských institucí. Odbor-
ným garantem byla Asociace pro 
mezinárodní otázky.  

Debata se zaměřila na čtyři diskuzní 
otázky. (1) Lze dopředu identifikovat, 

zda vzájemné překryvy digitální a ze-
lené tranzice budou potenciálně pozitiv-
ní, např. vliv technologií založených na 
umělé inteligenci na optimalizaci v sek-
torech energetiky, dopravy či zeměděl-
ství, nebo potenciálně negativní, jako 
např. z hlediska energetické a materiá-
lové náročnosti zavádění některých 
technologií? (2) Jaké možnosti pro ČR 
v této oblasti přináší technologie zalo-
žené na umělé inteligenci a jaká jsou 
u nás úzká hrdla pro využití těchto tech-
nologií pro rozvoj /Pokr. na s. 2/  
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udržitelnosti a splnění cílů Zelené dohody pro Evropu? 
(3) Jakým způsobem lze v ČR vylepšit právní a technické 
podmínky pro zaznamenávání a zpracování dat využí-
vaných těmito technologiemi a posílit vzájemnou důvěru 
a bezpečnost při sdílení dat v rámci jak veřejného, tak 
soukromého sektoru? (4) Jak lze identifikované synergie 
obou transformací využít při formulaci národních strate-
gií? Mohou být identifikované synergie využity pro efek-
tivnější čerpání finančních prostředků z EU? 

Kulatý stůl zahájila Markéta Krčmářová, ředitelka od-
boru věcných politik Úřadu vlády ČR, která zdůraznila 
velký přínos debaty a uvedla, že aktuální evropská po-
litika je do velké míry zarámovaná procesy zelené  
a digitální transformace.  

Podkladový materiál představil Kryštof Kruliš za AMO, 
který podtrhl, že digitální a zelená tranzice mají řadu 
vzájemných překryvů, z nichž většina může být potenci-
álně pozitivní, jako v oblasti chytrých sítí v energetice, 
oblasti inteligentního zemědělství či služeb založených 
na autonomních vozidlech.  

První stanovisko představil Daniel Všetečka 
z Ministerstva průmyslu a obchodu, který zdůraznil vý-
znam kvalitních dat pro podporu zelené transformace 
ekonomiky a společností. Odvětvové evropské datové 
prostory mohou být dle něj nástrojem pro informované 
rozhodování pro veřejný i soukromý sektor.  

Druhé stanovisko představil Jan Mareš z Ministerstva 
životního prostředí, který uvedl, že pro průmysl v ČR 
je umělá inteligence klíčová a pomůže udržet konku-
renceschopnost například automobilového průmyslu, 
ale zároveň mohou aplikace umělé inteligence přispět 
k dosažení cílů Zelené dohody pro Evropu skrz zvýše-
nou efektivitu výrob.  

Třetí stanovisko odprezentovala Kateřina Kuželová 
ze Svazu lprůmyslu a dopravy ČR. „Pokud budeme 
intenzivně podporovat inovace v oblasti digitální 
a datové ekonomiky a ukážeme jejich praktické pří-
nosy, podpoříme tak nejen jejich využívání, ale i zele-
nou tranzici, díky které můžeme zvýšit konkurence-
schopnost,“ uvedla. Účastníci měli rovněž k dispozici 
stanovisko Českomoravské konfederace odborových 
svazů. V následné diskusi účastníci shrnuli klíčové body 
k tématu digitální technologie v kontextu dvojí tranzi-
ce.  

Více informací o činnosti Národního konventu o EU 
naleznete na webu www.narodnikonvent.eu, popřípa-
dě na účtech a sítích Twitter (@konventeu), Facebook 
(Národní konvent o EU) nebo Instagram 
(@narodnikonvent). Z kulatého stolu budou vypraco-
vána doporučení, která budou představena vládě 
České republiky a dalším tvůrcům české evropské po-
litiky. /K. Bartáková/ 

Digitální práva a principy > Komise 

Komise zveřejnila 26. ledna návrh meziinstitucionální 
deklarace k digitálním právům a principům, kterou avi-
zovala již ve sdělení „Digitální kompas 2030: Evropské 
pojetí digitální dekády“ z března 2021. Digitální princi-
py mají posílit základní lidská práva, svobody a evrop-
ské hodnoty v digitálním prostředí. 

Důraz je kladen na to, aby práva a principy, které platí 
offline, byly respektovány i v online prostoru. Cílem je 
poskytnout referenční rámec pro členské státy, občany, 
vládní i soukromé aktéry v rámci vývoje a zavádění no-
vých digitálních technologií. Návrh je doprovozen sděle-
ním Komise, ve kterém je představen kontext, odůvodnění 
a závěry veřejné konzultace, politická povaha dokumentu 
a plán dalších kroků na EU a globální úrovni. 

Představená digitální práva a principy podporují koncept 
technologií zaměřených na člověka, zdůrazňují solidari-
tu, možnost volby a posilují základní práva a svobody 
(jako např. svoboda projevu, právo na veřejné shromaž-
ďování nebo právo na soukromí, které jsou v rámci dekla-
race přeneseny do online prostoru). Mezi digitální princi-
py patří například ochrana neutrálního a otevřeného in-
ternetu bez zbytečné cenzury, právo na digitální vzdělá-

vání nebo rovné příležitosti pro využívání dostupných 
digitalizovaných služeb státu. Pozornost je věnována 
také ochraně osobních údajů a zajištění bezpečného 
online prostředí bez nelegálního a škodlivého obsahu. 

Naplňování digitálních principů bude monitorovat Ko-
mise prostřednictvím pravidelné „zprávy o stavu digi-
tální dekády“. Návrh deklarace zmiňuje také meziná-
rodní přesah této iniciativy, EU se bude snažit aktivně 
přenášet digitální principy i mimo EU, a to v rámci bi-
laterálních i multilaterálních partnerství. 

K problematice digitálních práv a principů proběhla 
dne 3. prosince 2021 také politická rozprava ministrů 
na jednání Rady pro telekomunikace v Bruselu. Před-
stavený návrh navazuje také na závěry veřejné kon-
zultace, kterou uspořádala Komise k tomuto tématu 
v minulém roce. 

Návrh deklarace bude v nejbližší době projednáván 
v rámci Evropského parlamentu a Rady EU. Deklaraci 
musí stvrdit všechny zainteresované instituce, přičemž 
zájmem je ji oficiálně přijmout na nejvyšší úrovni do 
léta tohoto roku. /B. Fajnorová/ 

Zasedání Rady pro zahraniční věci > Rada 

V pondělí dne 24. ledna se v Bruselu uskutečnilo zase-
dání Rady pro zahraniční věci. Hlavními tématy jedná-
ní byly Evropská bezpečnostní situace, Libye a Sýrie. 
Diskuze k bezpečnosti v Evropě se prostřednictvím 
videokonference účastnil ministr zahraničí USA Anto-
ny Blinken. Delegaci České republiky vedl ministr za-
hraničí Jan Lipavský. 

V rámci debaty k evropské bezpečnostní situaci vysoký 
představitel připomněl závěry, které Rada k tomuto té-
matu přijala, a stručně popsal aktivity Ruské federace, 
jež vedou k eskalaci situace na hranicích s Ukrajinou. Me-
zi ně patří shromažďování vojenských jednotek kolem 

ukrajinské hranice či využívání hybridních nástrojů  
a dezinformací. Vyzval k odpovědnému přístupu 
k této krizi, zároveň ale žádal o opatrnost před pří-
padnými unáhlenými kroky. Vyzval také k podpoře 
vyslání vojenské výcvikové mise na Ukrajinu.  

Ministři v diskuzi deklarovali podporu Ukrajině, koor-
dinaci s partnery a vyzývali k přípravě sankcí vůči 
Rusku. Shodli se také, že zatím není důvod evakuovat 
ze země personál diplomatického zastoupení. Podpo-
řili pokračování dvojkolejného přístupu EU zahrnující 
snahu o diplomatické jednání s ruskou stranou součas-
ně s přijímáním odstrašující pozice. /Pokr. na s. 3/ 



Týden v EU — 24. až 30. ledna 2022 

 

V závěru tohoto diskuzního bodu se ke svým protějškům 
připojil americký ministr zahraničí Antony Blinken. 
Ten vyzval k pokračování vzájemné koordinace a jed-
notné komunikaci a také informoval o svém nedávném 
jednání s ruským ministrem Sergejem Lavrovem. Evrop-
ské ministry Blinken vyzval k připravenosti na všechny 
různé scénáře i následky případných odvetných opatření 
ze strany Ruska. Zástupci členských států následně ocenili 
dosavadní koordinaci a transatlantickou jednotu a pod-
pořili vedení dialogu s Ruskem ve všech formátech.  

V úvodu diskuze k Sýrii vystoupil zvláštní zmocněnec 
OSN pro Sýrii Geir Pedersen, jenž nejprve nastínil aktu-
ální situaci v zemi i roli vnějších aktérů při řešení této 
krize. Poté představil svůj návrh dalších kroků meziná-
rodního společenství směrem k syrskému režimu (přístup 
steps-for-steps). Ministři tento přístup podpořili a násled-

ně v rámci interní debaty diskutovali o dalších krocích 
EU v rámci Sýrie. Panovala shoda, že vzhledem 
k vysokému objemu finanční pomoci, kterou zemi po-
skytuje, by EU měla také zvýšit svou politickou roli.  

Debata k Libyi se konala v kontextu odložených par-
lamentních a prezidentských voleb, které se v zemi 
měly uskutečnit koncem loňského roku. Vysoký před-
stavitel v této souvislosti konstatoval, že na straně li-
byjských vládních představitelů nevidí ochotu tyto vol-
by v brzké době zorganizovat a zároveň ani ochotu 
spolupracovat s EU. Zároveň lze sledovat dosažení 
relativní stability v Libyi. Vystupující ministři se shodli 
na potřebě podpory volebního procesu i mezinárod-
ních aktérů s cílem dosažení konsenzu a stažení cizích 
vojsk ze země. Zároveň zazněly výzvy ke koordinaci 
postupu EU se členy RB OSN. /L. Hadrava/ 

Neformální zasedání ministrů pro vysoké školy, výzkum a inovace > Rada 

Ve dnech 24. a 25. ledna se konalo neformální zasedá-
ní ministrů pro vysoké školství, výzkum a inovace. 
Českou republiku na úvodní večeři zastupoval ministr 
školství, mládeže a tělovýchovy Petr Gazdík. Během 
dalších jednání pak českou delegaci vedl Václav Vel-
čovský, náměstek pro řízení sekce mezinárodních vzta-
hů, EU a fondů politiky soudržnosti EU z Ministerstva 
školství, mládeže a tělovýchovy. 

Tématem setkání byla zejména spolupráce výzkumné  
a akademické sféry, tedy potenciál synergie mezi Evrop-
ským prostorem pro vysokoškolské vzdělávání a Evrop-
ským výzkumným prostorem. V dopolední části jednání 
proběhly dva workshopy. Během prvního z nich, věnova-
nému budoucnosti evropských univerzit, předsedal V. Vel-
čovský diskuznímu panelu složenému z  ministrů současné-
ho předsednického tria. Řečníci zdůraznili potřebu trans-
formace v sektoru evropského vysokoškolského vzdělává-
ní, tak aby byl připraven reagovat na výzvy, které ho 
čekají, například na digitální a zelenou transformaci.  

V rámci druhého workshopu, předsedanému švédskou mi-
nistryní pro vzdělávání a výzkum Annou Ekströmovou, pak 
ministři diskutovali o principech a hodnotovém zaměření 
výzkumu v Evropě a ve světě.  

 

V odpolední části setkání proběhla politická debata 
věnující se zejména tématu posilování nadnárodní spo-
lupráci mezi univerzitami. Na úvod představil zástupce 
Komise Jean-Eric Paquet Evropskou strategii pro vy-
soké školy. Ministři dále diskutovali hlavní výzvy při 
posilování nadnárodní spolupráce mezi vysokoškolský-
mi institucemi v Evropě. Zamýšleli se také nad atrakti-
vitou akademických profesí jakožto zásadním fakto-
rem při získávání a udržení talentů na evropských uni-
verzitách. Mezi řečníky panovala shoda na tom, že 
univerzity vnímají jako klíčové hráče při mobilizaci 
silných stránek EU, díky kterým se bude umět vypořá-
dat se současnými výzvami a připraví „Evropu zítřka“.   

V. Velčovský ve svém příspěvku mimo jiné uvedl, že 
spolupráce evropských univerzit otevírá příležitosti ke 
sdílení zkušeností, výměně příkladů dobré praxe 
a efektivnějšímu vynakládání finančních zdrojů. Univer-
zity z různých členských států EU mohou na principu 
sdílení nákladů synergicky využívat a komplementárně 
doplňovat své kapacity k reagování na socioekono-
mické výzvy, kterým evropská společnost čelí. 

Setkání bylo ukončeno zahájením Fóra evropských 
univerzit. /A. Urbanová/ 

Zasedání Rady pro obecné záležitosti > Rada 

Dne 25. ledna se uskutečnilo jednání Rady pro obecné 
záležitosti. Hlavním tématem byla diskuze 
k legislativnímu balíčku k posílení demokracie 
a integrity voleb. Ministři se věnovali také Konferenci 
o budoucnosti Evropy, koordinaci boje proti covidu-19 
a vztahům EU se Spojeným královstvím. ČR zastupo-
val ministr pro evropské záležitosti Mikuláš Bek. 

Na úvod jednání francouzské předsednictví stručně shrnu-
lo své priority. Předsednictví následně představilo všech-
ny čtyři legislativní návrhy volebního balíčku a uvedlo, 
že jeho ambicí je dosáhnout obecného přístupu v případě 
dvou návrhů nařízení o evropských politických stranách 
a nadacích a regulaci politické reklamy na Radě pro 
obecné záležitosti v březnu, případně v dubnu tohoto 
roku. Rovněž zmínilo, že se jedná o zásadní prioritu Ev-
ropského parlamentu, a zdůraznilo důležitost včasného 
přijetí celého balíčku minimálně rok před nadcházejícími 
volbami do Evropského parlamentu, tudíž na jaře 2023.  

Členské státy v rámci diskuze vyjádřily obecnou podporu 
návrhům balíčku, především pokud jde o záměr posílit 

transparentnost volebních procesů a politické reklamy 
či řešit současné výzvy ohrožující evropskou demokra-
cii. Zdůraznily však, že stále dochází k detailní analý-
ze dílčích aspektů balíčku na vnitrostátní úrovni, a v 
diskuzi upozornily na hlavní problematické body 
předložených návrhů. 

V rámci bodu ke Konferenci o budoucnosti Evropy  
předsednictví úvodem informovalo o chystané přípra-
vě dokumentů, které shrnou další postup do doby za-
končení Konference a způsob zpracování závěrečné 
zprávy. Dne 9. května by pak měly být předloženy 
předběžné závěry a bude potřeba určit, na jaké pri-
ority se bude pozornost zaměřovat přednostně. Disku-
ze by měla probíhat také na Radě pro obecné zále-
žitosti. Na příštím jednání Rady v únoru by měl být 
blíže probrán časový harmonogram a jednání bude 
pokračovat i na neformální Radě pro obecné záleži-
tosti v březnu, kde bude mít naopak formu volnější 
diskuze o hlavních prioritách. /Pokr. na s. 4/ 
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Následně ministři vyjádřili obecnou podporu pokračující 
koordinaci opatření proti pandemii covidu-19 na úrovni 
EU a rovněž potřebu urychlit očkovací kampaně včetně 
podání posilující dávky. Dále rezonovalo téma komuni-
kace, kdy řada států zmínila potřebu lépe komunikovat 
úspěchy EU v oblasti očkování a distribuce očkovacích 
látek do ostatních světových regionů.  

V úvodu bodu ke vztahům EU se Spojeným králov-
stvím místopředseda Komise Maroš Šefčovič konstato-
val, že i rok 2022 bude z hlediska této agendy náročný, 
zejména v oblasti implementace dohody o vystoupení 
a souvisejícího irského protokolu. Připomněl, že post zá-
stupkyně Spojeného království od přelomu roku zastává 
britská ministryně zahraničí Liz Trussová, a ocenil její 
intenzivní osobní angažovanost. I přes pozitivní a více 
konstruktivní tón na britské straně a odhodlání obou 

stran nalézt řešení problémů vzniklých v kontextu im-
plementace irského protokolu nemá M. Šefčovič za to, 
že by se blížil průlom v jednáních. Nezaznamenal 
totiž žádnou změnu v podstatných aspektech britského 
postoje. Navíc se opět v návrzích vrací některé princi-
piální záležitosti, které byly odmítnuty již během vy-
jednávání podmínek vystoupení Spojeného království 
z EU.  

Všichni vystupující v následné diskuzi velmi ocenili úsilí 
vynakládané místopředsedou M. Šefčovičem a týmem 
Komise pro zajištění řádné implementace sjednaných 
dohod. Irsko zdůraznilo, že je především potřeba za-
jistit právní jistotu a předvídatelnost pro občany  
a podniky v S. Irsku. V tomto kontextu zároveň vy-
zdvihlo, že dle průzkumů většina obyvatel S. Irska 
irský protokol podporuje. /R. Franěk/ 

Neformální zasedání ministrů školství a mládeže > Rada 

Dne 27. ledna se konalo ve Štrasburku neformální za-
sedání ministrů odpovědných za oblast vzdělávání  
a mládeže. Delegaci ČR vedl náměstek Václav Velčov-
ský. 

Ministři se poprvé setkali s evropskými mládežnickými 
delegáty a diskutovali společně o evropských osvědče-
ných postupech pro udržitelný rozvoj ve školách a pro-
střednictvím zapojení mládeže. Cílem těchto bylo přispět 
k přípravě evropské strategie v této oblasti před zasedá-
ním Rady pro vzdělávání, mládež, kulturu a sport 5. dub-
na v Bruselu. 

Na začátku zasedání proběhlo vyhlášení vítězných pro-
jektů v rámci soutěže Young and eco-commited village of 
solutions za účasti zástupců mládeže, prezentovány byly 

výstupy z konference s mládeží a z devátého cyklu 
Dialogu EU s mládeží. Tématem politické debaty minis-
trů byli mladí Evropané jako plnohodnotní aktéři pro 
udržitelnější a zelenější Evropu.  

Česká republika zdůraznila podporu aktivit mladých v 
boji s klimatickými změnami a ochraně životního pro-
středí, zejména propojením formálního a neformálního 
vzdělávání. V rámci debaty u kulatého stolu po pre-
zenčním vystoupení ministrů navázalo jednominutové 
online vystoupení zástupců mládeže z příslušného člen-
ského státu na stejné téma. ČR byla zastoupena Kristý-
nou Jelínkovou z České rady dětí a mládeže.  
/M. Žiga/ 

Zpráva o zahraničním vměšování > Evropský parlament 

Zvláštní výbor pro zahraniční vměšování včetně dez-
informací (INGE) přijal na zasedání 25. ledna závěreč-
nou zprávu a formuloval svá doporučení.  

O zřízení výboru INGE rozhodl Evropský parlament 
v červnu 2020. Výbor byl pověřen úkolem vypracovat 
dlouhodobou koncepci řešení situací, kdy se prokáže za-
hraniční vměšování do demokratických institucí  
a procesů EU a jejích členských států. 

Od ustavující schůze v září 2020 se výbor zabýval řadou 
forem vměšování namířených proti EU, o nichž rozhodují  
a které financují zahraniční subjekty. Analyzoval širokou 
škálu aktivit: dezinformační kampaně v souvislosti s pan-
demií onemocnění covid-19, kybernetické útoky 
na subjekty veřejné správy, strategie vměšování propoju-
jící elity a průmyslový lobbing, skryté financování politic-
kých aktivit, a další. 

Informovanost o situaci je prvním krokem v boji proti 
manipulacím s informacemi a vměšování, zdůraznili 
členové výboru INGE v závěrečné zprávě. Zásadní vý-
znam má v této souvislosti vzdělávání v oblasti mediální 
a digitální gramotnosti, protože umožňuje občanům lépe 
interpretovat a vyhodnocovat informace, s nimiž se se-
tkávají. Klíčovou úlohu při zajišťování zdravého diskusní-
ho prostředí mají novináři. 

Výbor INGE je přesvědčen, že současná samoregulační 
metoda nefunguje a musí být nahrazena závaznými 
pravidly. Je nepřijatelné, že zahraniční aktéři mohou 
volně manipulovat s obsahem, který se šíří prostřednic-

tvím online platforem. Podle INGE existují spolehlivé 
důkazy o tom, že se zahraniční aktéři prostřednictvím 
skrytých operací financování kampaní aktivně vměšují 
do demokratických voleb a referend v evropských 
zemích. Počet kybernetických útoků v posledních letech 
vzrostl a zaměřil se jak na strategická odvětví, tak 
např. na orgány EU. Výbor v přijaté zprávě vyzval 
Komisi, aby navrhla strategii, jejímž cílem by bylo 
vybavit EU politikami pro boj proti hybridním hroz-
bám a útokům organizovanými cizími zeměmi.  

K dalším doporučením výboru patří: vytvoření unijního 
mechanismu pro kontrolu stávajících právních předpisů 
a politik a odhalení a odstranění mezer, které by 
mohly být zneužity nepřátelskými subjekty; předložení 
strategie mediální gramotnosti se zvláštním důrazem 
na boj proti manipulacím s informacemi; stanovení 
pravidel, která budou od platforem vyžadovat, aby 
zjišťovaly, posuzovaly a zmírňovaly rizika manipulace 
s informacemi a vměšování, s nimiž je používání jejich 
služeb spojeno.  

Pozornost by měl být zaměřena i na odstranění me-
zer, které umožňují neprůhledné financování politic-
kých stran ze zdrojů pocházejících ze třetích zemí.  
O doporučeních výboru INGE bude plénum Evropské-
ho parlamentu hlasovat na březnovém zasedání. Ná-
sledně mandát dočasného výboru INGE vyprší.  
/J. Linková/ 
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Neformální zasedání Rady pro konkurenceschopnost ve 
dnech 31. ledna a 1. února  

Na programu bude zejména téma strategické závislosti 
EU. 

Neformální zasedání Rady pro spravedlnost a vnitřní 
věci ve dnech 3. a 4. února 

Neformální Rada ministrů vnitra začne praktickým cvičením 

proti kybernetickým hrozbám, kterého se zúčastní mi-
nistři vnitra. Následuje diskuze o budoucnosti civilní 
bezpečnosti ve spojitosti s klimatickými hrozbami.   

Neformální zasedání Rady pro zemědělství a rybo-
lov ve dnech 7. února a 8. února 

Zastřešujícím tématem neformální je carbon farming.   

Program evropských institucí od 1. až 7. února > Informace 
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Rámcová pozice k návrhu směrnice Rady stanovující pra-
vidla pro prevenci proti zneužívání skořápkových entit  
pro daňové účely a novelizující směrnici 2011/16/EU  
o správní spolupráci (vypracovalo Ministerstvo financí) 

Rámcové pozice k legislativnímu balíčku unie kapitálo-
vých trhů (CMU) (vypracovalo Ministerstvo financí) 

Rámcová pozice k balíčku k Jednotnému místu pro pří-
stup k veřejně dostupným informacím o finančních 
trzích, produktech a udržitelnosti (ESAP) (vypracovalo 
Ministerstvo financí) 

Rámcová pozice k revizi nařízení a směrnice o trzích fi-
nančních nástrojů (MiFIR/MiFID) (vypracovalo Minister-
stvo financí)  

Rámcová pozice ke Sdělení Komise „Příští generace 
vlastních zdrojů pro rozpočet EU“ a k související 
revizi Rozhodnutí Rady o systému vlastních zdrojů 
(ORD) a revizi Víceletého finančního rámce 2021-
2027 (vypracovalo Ministerstvo financí) 

Rámcová pozice k návrhu směrnice o zlepšení pra-
covních podmínek při práci prostřednictvím platfo-
rem (vypracovalo Ministerstvo práce a sociálních 
věcí) 

Rámcová pozice ke sdělení Komise Lepší pracovní 
podmínky pro silnější sociální Evropu: plné využití 
přínosů digitalizace ve prospěch budoucnosti prá-
ce (vypracovalo Ministerstvo práce a sociálních věcí)  

Schválené rámcové pozice > Informace 

mladých Evropanů souhlasí s tím, že řešení změny 
klimatu může přispět ke zlepšení jejich zdraví a živo-
ta, dále pak je 81 % respondentů rádo, že žijí v EU 
a zhruba sedm z deseti mladých souhlasí s tím, že EU 
je stabilním místem v neklidném světě a že projekt EU 
nabízí mladým lidem v Evropě perspektivu do bu-
doucna. V rámci celého výzkumu je patrné, že mladí 
lidé v Evropě mají velký zájem o Zelenou dohodu pro 
Evropu. Až 43 % Evropanů uvádí, že hlavním příno-
sem zapojení mladší generace do Konfernce je na-
stolení otázek, které jsou pro ni relevantní. Dalším 
přínosem zásadní úlohy mladých lidí je jejich energie 
a motivace k reformám a změnám a jejich zaměření 
na to, aby budoucnost Evropy lépe odpovídala vý-
zvám dnešní společnosti (33 %). Za klíčové otázky 
Evropané celkově považují změnu klimatu a životní 
prostředí (44 %), zdraví (40 %) a silnější ekonomiku, 
sociální spravedlnost a zaměstnanost (40 %). Zhruba 
53 % respondentů uvedlo, že k zapojení do aktivit 
COFE by byli nejvíce motivováni tehdy, pokud by 
měli jistotu, že jejich účast by měla skutečný dopad. 

V souvislosti s diskuzemi na národních a evropských 
panelech je patrné, že o budoucnost EU je velký zá-
jem, zejména mezi mladými lidmi. Z výzkumu je patr-
né, že Konference poskytuje jedinečnou možnost pro 
mladé lidi zasáhnout do budoucí podoby Evropy 
a EU a že mladí Evropané chtějí této možnosti vyu-
žít.  /J. Janek/ 

V úterý 25. ledna zveřejnily Komise a Evropský parla-
ment výsledek Eurobarometru o budoucnosti Evropy.  
Cílem výzkumu bylo zjistit názory a nálady mladých 
lidí v souvislosti s vyhlášením roku 2022 jako Evrop-
ský rok mládeže ze strany Komise. Výzkum se dále 
zabýval úlohou mladých na Konferenci o budoucnosti 
Evropy, která v současnosti běží a bude zakončena 
v květnu 2022.  

Evropský parlament, Rada a Komise se zavázaly, že bu-
dou Evropanům naslouchat a že se budou doporučeními 
občanů v rámci svých příslušných pravomocí zabývat. Na 
základě tohoto rozhodnutí vznikla v roce 2021 Konferen-
ce o budoucnosti Evropy. Do Konference se mohou zapojit 
evropští občané ze všech částí Unie, přičemž ústřední úlo-
hu při utváření budoucnosti evropského projektu budou 
mít mladí Evropané. Pořádat akce a přispívat nápady 
mohou také evropské, celostátní, regionální a místní orgá-
ny, stejně jako občanská společnost a další organizace. 
Všichni Evropané se také mohou podělit o své nápady, 
jak utvářet naši společnou budoucnost, na vícejazyčné 
digitální platformě.  

Závěry z Konference, které mají nasměrovat budoucí vý-
voj evropského projektu, by měly být k dispozici na jaře 
2022. Třetina všech míst na veškerých úrovních Konferen-
ce je vyhrazená pro mladé Evropany mladší 25 let 
a také na tento segment v souvislosti s budoucnosti Evro-
py cílil předmětný výzkum Eurobarometru.  

Podle výzkumu jsou pro mladé lidi témata, jako je fungo-
vání EU a řešení změny klimatu, klíčová. Devět z deseti 

Eurobarometr o budoucnosti Evropy > Evropský parlament 


